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Onderwerp Statenbrief: Leegstand maatschappelijk vastgoed 

 
Voorgestelde behandeling: ter informatie 

 
 
Geachte dames en heren, 
 
 
Inleiding 

 
 
Aanleiding 
Voor kantoren, detailhandel en agrarisch vastgoed is voor het beperken van leegstand een integrale aanpak 
(ruimtelijk en faciliterend) opgesteld of in voorbereiding. Onderzocht is of dit noodzakelijk is voor maatschappelijk 

vastgoed.  
 
Voorgeschiedenis 
Er is voorheen geen provinciale aanpak geweest voor het thema maatschappelijk vastgoed en leegstand.  
 
Essentie / samenvatting: 
Er is een verkennend onderzoek uitgevoerd naar de leegstandsproblematiek van maatschappelijk vastgoed. 
Naast het verzamelen van cijfers over leegstand zijn er gesprekken gevoerd met 10 representatieve gemeenten 
en verder met verschillende andere partijen zoals het Rijksvastgoedbedrijf, Socius Wonen, Bouwstenen voor 
Sociaal en het bisdom Utrecht.  
 
Het verkennende onderzoek levert de volgende conclusies op:  
- Hoewel er een indicatie is van relatief hoge leegstandpercentages in de provincie Utrecht blijkt geen van de 

gemeenten en partijen leegstand van maatschappelijk vastgoed nu en in de toekomst als een probleem te 
ervaren. Het blijkt dat de CBS-leegstandsmonitor in opbouw is en nu nog niet betrouwbaar genoeg is. 

- Er is voldoende vraag naar leegstaand maatschappelijk vastgoed, het is goed transformeerbaar (naar 
woningbouw) en het ligt doorgaans op goede locaties. Genoeg kansen om leegstand te beperken en te 
voorkomen. 

- De aanpak door gemeenten en partijen vraagt om maatwerk omdat elk pand zijn eigen opgave en 
ontwikkelmogelijkheden heeft. 

- Anders dan bij kantoren en detailhandel is er geen markt voor maatschappelijk vastgoed (met vraag-aanbod) 
die bovengemeentelijk werkt.  

- Er is daarom geen noodzaak voor het ontwikkelen van een specifieke en provinciale aanpak voor de 
leegstand van maatschappelijk vastgoed. 



 

  

 

- Via het programma Binnenstedelijke Ontwikkeling kan desgevraagd ondersteuning worden gegeven. De 
instrumenten zijn daarvoor aanwezig. De uitvoeringsverordening gaat uit van maatwerk waardoor 
ondersteuning op specifieke vragen in principe altijd mogelijk is. Zo is in het verleden de transformatie van 
een voormalig verzorgingstehuis met een eenmalige garantstelling t.b.v. de financiering (onder strikte 
voorwaarden, met beperkt risico en beperkt in de tijd) mogelijk gemaakt. Ook kan deskundige ondersteuning 
geboden worden bij het gehele proces rondom de transformatie indien hieraan behoefte is. Een voorbeeld is 
het CPO-initiatief van een groep senioren bij de transformatie naar woningen van de voormalige bibliotheek 
de Zonnehof in Amersfoort.  De ervaringen die zijn opgedaan bij de transformatie van kantoorpanden worden 
uiteraard ook  ingezet, aangepast aan de specifieke uitgangspunten van het betreffende maatschappelijke 
vastgoed  (andere eigendomsvorm, andere businesscase etc.) . 

 

In het advies van de Provinciale Commissie Leefomgeving (PCL) van oktober 2017 wordt dit beeld gedeeld; 
specifiek voor de leegstand van erfgoed wordt naast een goede monitoring het maken van een leegstandsrisico-
analyse geadviseerd. Ook kunnen (grotere) gemeenten ondersteuning gebruiken bij het ontwikkelen van een visie 
op leegstand.   
 

Meetbaar / beoogd beleidseffect 
Via maatwerk met het beschikbare instrumentarium vanuit het Programma Binnenstedelijke Ontwikkeling 
ondersteuning te bieden. 
 
In het advies van de PCL van oktober 2017, op basis van een globaal onderzoek, wordt de leegstand van erfgoed 
apart benoemd. Het advies is om goed te monitoren en gemeenten te helpen met het maken van een 
leegstandsrisico-analyse en bij het ontwikkelen van een visie op leegstand van erfgoed. Dit sluit goed aan bij de 
huidige manier van werken van de provincie. De monitoring wordt verzorgd via de provinciale erfgoedmonitor (er 
is ook een erfgoedmonitor van de gemeente Utrecht en van het rijk) en bij specifieke projecten zoals bij het 
stationsgebied Amersfoort wordt via maatwerk ondersteuning geboden. Het huidige provinciale erfgoedbeleid op 
basis van de Cultuur- en erfgoednota 2016-2019 richt zich op de rijksbeschermde monumenten en de 
cultuurhistorische waardevolle gebieden van provinciaal belang. Via de provinciale erfgoedmonitor wordt sinds 
2014 de staat van onderhoud en de leegstand van rijksbeschermde monumenten, die geen woonhuis zijn 
gemonitord. In 2014 bedroeg het percentage leegstand bij rijksmonumenten 4.7 %, in 2015 was dat 2.73 %. De 
manier waarop erfgoed gedefinieerd is in het PLC-advies is ruimer dan het provinciale beleid. Dat is specifiek 
gericht op de rijksmonumenten. Medio 2018 vindt de tussenevaluatie van de cultuurnota plaats. In dat kader zal 
gekeken worden of er aanleiding is om de scoop te verbreden naar gemeentelijk beschermde monumenten, m.n. 
naar het religieus erfgoed. 
 
Financiële consequenties 

Geen. 
 
Vervolgprocedure/voortgang 

Er is op dit moment geen noodzaak voor het ontwikkelen van een specifieke provinciale aanpak voor de 
leegstand van maatschappelijk vastgoed. Als er signalen komen dat maatwerk niet meer volstaat en actie vanuit 
de provincie noodzakelijk is of gevraagd wordt, zullen wij een voorstel doen voor een actieve rol.   
 
Concreet voorliggende vraag aan statencommissie / Provinciale Staten  

Kennis te nemen van deze brief. 
 
Gedeputeerde Staten van Utrecht, 
 
De voorzitter,  
De secretaris,  
 


